

Aurrerapen faxistaren aurka, elkarrekin anitzasunean

2025eko ekainaren 28a

Mundu osoan zehar tsunami bat bezala zabaltzen ari den olatu erreakzionario eta faxistaren aurrean, batzen gaituena areagotu eta nabarmen erakuts dezagun badaudela alternatibak gure kolektiboko Giza Eskubideak defendatzeko; baita beste gutxiengo askorenak ere, horiekin intersektionatzen baikara.

Asko eta oso desberdinak dira baieztapen kolektiboaren oihu komun batean bil ditzakegun ahotsak. Eta horien artean lehentasuna ematen jakin behar dugu, zaugarrienak entzun daitezen.

Bereziki erraztu behar dugu adierazpen horiek bozgorailu izatea emakume transen, pertsona intersexen eta binariotasunetik kanpoko pertsonen ahotsentzat, horiek baitira gaur egun gorrotoaren geziekin gehien seinalatzen direnak. Baita gure lurralderra beren jatorrizko lurretatik ihesi iristen direnen ahotsak ere, bizitzeko espazio seguru bat bilatzeko, haien orientazio afektibo-sexuala, genero-identitatea edo -adierazpena edo sexu-ezaugariak bazterketaren, jazarpenaren, kondaren edo, kasu larrieta, bizitzarako arriskuaren arrazoi izan gabe.

Ekintza-batasuna bilatzen dugu, eta anitzasuna defendatzen dugu LGBTIAQ+ mugimenduaren

Contra el avance fascista, unión en la diversidad.

28 de junio 2025

Frente a la ola reaccionaria y fascista que se extiende como un tsunami por todo el mundo, nos gustaría que acentuemos lo que nos une y demostremos visiblemente que hay alternativas para defender los Derechos Humanos de nuestra comunidad; y los de otras muchas minorías con las que interseccionamos.

Son muchas y muy diferentes las voces que podemos juntar en un grito común de afirmación colectiva. Y de entre ellas debemos saber priorizar para que se escuchen las más vulnerabilizadas

Especialmente hemos de facilitar que estas manifestaciones sean un altavoz para las voces de las mujeres trans, las de las personas intersex y las de las personas extrabinarias, que son actualmente las más señaladas con los dardos del odio. También las voces de quienes llegan a nuestra tierra huyendo de las suyas de origen para buscar un espacio seguro donde vivir, sin que su orientación afectiva-sexual, su identidad o expresión de género o sus características sexuales sean motivo de exclusión, persecución, condena o, en los peores casos, de riesgo para su vida.

Buscamos la unidad de acción y defender la diversidad como característica distintiva del movimiento LGBTIAQ+ frente al

ezaugarri bereizgarri gisa, binarismo uniformizatzalea elikatzen duen zisheteropatriarkatuaren, klasistaren, endosexistaren, edadistaren, kapazitistaren, antifeministaren, arrazistaren eta xenofoboaren aurrean. Hori dela eta, ez Behatokitik, ez beste ezein erakunde edo plataformatatik, ezin diogu geure buruari esleitu gure komunitateen ordezkagarritasun globala.

Inkongruentea eta handiustekoa da aniztasuna gidatzea eta, aldi berean, bazterkeriaren kultura sustatzea. Horregatik, elkarrekin jarduteko marra gorria elkarrekiko errespetuan eta giza eskubideen defentsan jartzen dugu, eta ez dugu ezkutatu behar gure kolektiboen, gure erakunde formal edo informalen eta gure pertsonen heterogeneotasun nabarmena, sexu- eta genero-disidentzien aberastasun anitza agerian uzten baitute.

Harrotasuna kolektiboa eta anitza da, edo ez da Harrotasuna.

Pribilegio pertsonalen eta kolektivo jakin batzuen erakusketa bihurtzen da.

Interesgarria iruditzen zaigu LGBTIAQ+ pertsonak EAEko hiriburuetan ikusgai jartzeko lehenengo martxak bultzatu zituzten arrazoia gogoratzea.

Gure Memoria Historikoari keinu bat, azpimarratzeko eskubideak lortzea kosta egiten dela eta, babesten ez baditugu, oso erraza dela galtzea.

Berriz ere arriskutsu sozialak gara

cisheteropatriarcado, clasista, endosexista, edadista, capacitista, antifeminista, racista y xenófobo que alimenta el binarismo uniformizador. Por ello, ni nosotros desde el Observatorio, ni ninguna otra organización o plataforma aisladamente, podemos atribuirnos la representatividad global de nuestras comunidades.

Resulta incongruente y pretencioso abanderar la diversidad y a la vez fomentar una cultura de la exclusión. Por ello, la línea roja para actuar en conjunto la ponemos en el respeto mutuo y en la defensa de los derechos humanos, sin que tengamos que ocultar la evidente heterogeneidad de nuestros colectivos, de nuestras organizaciones formales o informales y de nuestras propias personas, que evidencian la plural riqueza de las disidencias sexuales y de género.

El Orgullo o es colectivo y diverso, o no es Orgullo.

Se convierte en una exhibición de privilegios personales y de determinados colectivos.

Nos parece interesante recordar los motivos que impulsaron las primeras marchas en las que personas LGBTIAQ+ se hicieron visibles en las capitales vascas.

Un guiño a nuestra Memoria Histórica para subrayar que los derechos cuesta conseguirlos y es muy fácil perderlos, si no los protegemos.

Volvemos a ser peligrosas sociales

1977ko azaroaren 25ean, Bilbon, prostituzioan ziharduen emakume bat, **María Isabel Gutiérrez Velasco**, Basauriko espetxeko zigor-ziega batean hil zela eta, manifestazio bat egin zen, **Arriskugarritasunaren eta Gizarte Birgaitzearen Legea** indargabetzeko eskatuz. Lege hori Alferren eta Gaizkileen Legearen oinordeko zuzena zen, eta arriskutsutzat jotzen zituen prostituzioan ziharduten pertsona guztiak, ekintza homosexualak egiten zituztenak edo eskean zebiltzanak, besteak beste. EHGAM (Euskal Herriko Gay Askapen Mugimendua), Euskadiko Gay Gazteria (JGE), Bizkaiko Emakumeen Asanblada (AMV), Kontzientzia Eragozleen eta Borrokan ari diren Presoen Koordinakundea (COPEL) biltzen zituen Baztertuen Koordinakundeak sustatu zuten manifestazio hura, eta bertan prostitutek paper nabarmena izan zuten.

1979ko ekainaren 12an, Donostian, beste heriotza batek protesta piztu zuen, **Vicente Vadillo Santamaría** abeslari eta transformista, 'Francis' izenaz ezaguna, Erreenteriako Iztietako auzoko Apolo klubean Antonio Caba Laguna polizia nazionalak buruan tiro bat emanda hil baitzen. Hiltzaileari 9 hilabeteko kartzela-zigorra ezarri zioten eta ez zen inoiz kartzelara sartu. Hitzik ez!

1994ko otsailaren 28an, Gasteizen, bere alderdiari galdetu gabe, **José Ángel Cuerda Montoya** Gasteizko errejidore ohiak Alkatzaren dekretu bat onartu zuen, eta hiri horretan izatezko bikoteen udal-erregistroa jarri zuen martxan. LGBTIAQ+ mugimenduaren abiapuntua izan zen Gasteizen. Erabaki horrek eragin handia izan zuen nazioartean, eta Joan Paulo II.a Aita Santuak, gaiari buruz galdetuta,

25 de noviembre de 1977, en Bilbao, con motivo de la muerte en una celda de castigo de la cárcel de Basauri de **María Isabel Gutiérrez Velasco**, una mujer que ejercía la prostitución, se llevó a cabo una manifestación pidiendo la derogación de la **Ley de Peligrosidad y Rehabilitación Social**. Esta ley, heredera directa de la Ley de Vagos y Maleantes, consideraba peligrosas a todas las personas que ejercían la prostitución, que realizasen actos homosexuales, o mendigasen, entre otras. La manifestación, donde las prostitutas tuvieron un destacado papel, fue promovida por la Coordinadora de Marginados, que englobaba a EHGAM (Euskal Herriko Gay Askapen Mugimendua), Juventud Gay de Euskadi (JGE), Asamblea de Mujeres de Vizcaya (AMV), Objetores de conciencia y la Coordinadora de Presos en Lucha (COPEL).

El 12 de junio de 1979, en Donostia, la protesta tuvo por detonante otra muerte, la del cantante y transformista **Vicente Vadillo Santamaría** conocido como 'Francis', asesinado de un balazo en la cabeza en el club Apolo en el barrio de Iztietako auzo de Erreenteria por el policía nacional Antonio Caba Laguna. El asesino fue condenado a 9 meses de prisión y nunca llegó a entrar en la cárcel. Sin palabras.

El 28 de febrero de 1994, en Vitoria, sin consultar a su partido, el ex regidor vitoriano **José Ángel Cuerda Montoya** aprobó un decreto de Alcaldía que puso en marcha el registro municipal de parejas de hecho en esta ciudad. Fue el punto de partida del movimiento LGBTIAQ+ en Vitoria-Gasteiz. Tuvo tal repercusión internacional esta decisión que, el entonces Papa, Juan Pablo II, preguntado por la

"desordena moral legítimo" ahalegintzat jo zuen. Oso gaur egungoia iruditzen zaigu hori, eskubideak aitortzen dizkigutenean edo garatzen ez diren edo beren proposamen aurrerakoienetan aldatzen eta murrizten diren legeak dauden garaiotan. Edo munduan zehar lege lgbtiaq+fóbico eta errepresivoak ugaritzen direnetan.

euskalgtbi.behatokia@gmail.com

<https://lgtbi-behatokia.eus/>

+34 681 870 433

cuestión, la calificó como un intento de "legitimar el desorden moral". Algo que nos suena muy actual en estos tiempos en los que las leyes que nos reconocen derechos o no se desarrollan o se ven modificadas y amputadas en sus propuestas más progresistas. O en los que proliferan por todo el mundo leyes claramente lgbtiaq+fóbicas y represivas.

[euskalgtbi.behatobia@gmail.com](mailto:euskalgtbi.behatokia@gmail.com)

<https://lgtbi-behatobia.eus/>

+34 681 870 433